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PIETNÍ AKT PIETNÍ AKT 
k 70. výročí  osvobození obcek 70. výročí  osvobození obce
Ne nadarmo byla vždy historie nazývána učitelkou moudrosti. Ne 
nadarmo stále platí, že neznalost minulosti mívá za následek nepo-
chopení současnosti, které může vyústit ve špatná rozhodnutí pro 
budoucnost. 
Naše obec si v neděli 26. dubna připomněla 70. výročí osvobození 
obce, připomněla si hrdinství těch, kteří bojovali za svobodu Nivnice, 
naší vlasti i nás samotných. Připomněla si příběhy našich předků, kte-
ří prošli peklem války a to peklo nepřežili. 
I my v Nivnických novinách si pojďme připomenou poslední dny vál-
ky u nás, tak jak je popsal P. Urban, tehdejší nivnický kněz: 
„Od soboty 21. dubna do čtvrtka 26. dubna 1945 ocitá se Nivnice přímo 

v bojovém pásmu. Již asi dva týdny před tím slýchali 
jsme v Nivnici silnou dělostřeleckou palbu 
a pozorovali, jak dopadají granáty do Koryt-
né, Lipin a na slavkovskou silnici do lesa „Ka-
dlečkové“. V sobotu 21. 4. ráno byly v kostele 

tři svatby. (Karel Mahdal a Anna Minaříková 
– nežijí, Josef Trtek a Anežka Skybová – paní 
žije,Vincenc Májek a Ludmila Penčáková – 

nežijí; pozn. red.) Poprvé znenadání 
přiletěla rumunská letadla a palub-
ními zbraněmi kosila nic netušící lidi 
na ulici. Bajerová Marie, Trtek Josef 
a Bartek Antonín byli mrtví okamži-

tě. Raněných bylo celá řada. Čupy a Smrtná ulička (dnes ulice K Vodoje-
mu) tonula v pláči a nářku. 
V tutéž sobotu vypálili Němci ve vzteku pět stavení na dolním konci 
Nivnice. Byly tam nalezeny na silnici rozházené hřebíky. Byla to stavení 
pana Kapsy, Karlíka, Bartka, Smetany, Zvářaly. 
Odpoledne 21. 4., asi ke třetí hodině, shodila letadla těžké bomby na náš 
kostel. Třímetrová díra v presbytáři a strop presbytáře celý porouchala. 
Též domy v blízkém okolí kostela byly zbořeny a poškozeny. Pozoru-
hodné: Hlavní oltář se sochou Anděla Strážce nedotčen a věčné světlo 
před oltářem nezhaslo. Nejsvětější Svátost z rozbořeného kostela je pak 
přenesena do fary do sklepa. Takového průvodu a takového příbytku 
svátostný Spasitel v Nivnici zajisté ještě nikdy neměl. Snad chtěl dokázat 
lidem, že nejsou sami, když odcházejí do krytů a sklepů. 
Jako na povel shromažďují se tímto dnem lidé v krytech, odkud vycházejí 
domů poklidit a uvařit jen zrána a k večeru. Napětí se den ze dne stupňuje; 
ve čtvrtek pak 26. 4. 1945 vrcholí. Den předtím Němci na Nivnici z děl ne-
ustále pálí a Rusi palbu opětují. Pan děkan a staří vojáci předvídají bouři. 
A nezklamali se. Již v noci se ozvala i ruská děla a ráno před šestou hodi-
nou nastalo hotové peklo. Vše najednou: Děla, letadla,kulomety, tanky, 
obrněné vozy, jízda a strojní pušky. Každý cítil a se bál, že to nepřežije. Lidé 
se modlí tak jako nikdy. Obrázky se vzbuzením lítosti tisknou na srdce 
a šeptají: „Pane Ježíši, jen kdybych to přečkal, ostatní ať třeba pozbudu.“ Asi 
k 10. hodině konečně nastává uvolnění. Do krytů proniká zpráva: Rusové jsou 
zde - jsme osvobozeni! Tehdy jsme si odechli a zapěli: „Bože chválíme Tebe“.“
Snad my, později narození, už mýtus „nadčlověka povolaného řídit 
bez omezení morálkou běh celého lidstva včetně práva rozhodovat 
o životě a smrti“ nikdy NEPOZNÁME!

-red., foto K. Hladiš
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V měsíci květnu oslavil krásné životní jubileum 40 let náš duchovní správce O. Petr Martinka. I my se připojujeme 
ke gratulantům a přejeme otci Petrovi hodně zdraví, štěstí, trpělivosti a Boží požehnání do dalších let. 

Obecní úřad

BlahopřáníBlahopřání

USNESENÍ Zastupitelstva obce Nivnice č. 3/2015 ze dne 26. února 2015

USNESENÍ Zastupitelstva obce Nivnice č. 4/2015 ze dne 24. dubna 2015

14/Z3/2015 schvaluje Plán veřejnoprávních a vnitřních kontrol 
fi nančního a kontrolního výboru na rok 2015.

15/Z3/2015 bere na vědomí informace fi nančního a kontrolní-
ho výboru a doporučuje na návrh fi nančního výbo-
ru navýšit rozdělované částky dotací místním spol-
kům na rok 2016. 

16/Z3/2015 Neschvaluje poskytnutí dotace ve výši 51  116 Kč 
určené na individuální účel „Úhrada části provozních 
nákladů Charitního domu v Nivnici v roce 2015“.

17/Z3/2015 projednalo výši nájemného ve dvou obecních by-
tech, tj. byt 2 + 1 o celkové výměře podlahové plo-
chy 98,72 m2  v  1. nadzemním podlaží a byt 3 + 1 
o celkové výměře 121,89 m2 v 2. nadzemním pod-
laží, v budově č.p. 101, Komenského 101,  Nivnice, 
která je součástí pozemku p.č. 1231, nacházejícího 
se v k.ú. Nivnice, který je zapsán na Listu vlastnictví 
č. 10001 (horní škola) a schvaluje snížení nájem-
ného ze současných 77 Kč/m2/měsíc na částku 
42,50 m2/měsíc s platností od 1. 3. 2015.

18/Z3/2015 schvaluje prodej obecního pozemku p.č. 5144/5, 
v k.ú. Vlčnov, o výměře 2 m2, druh pozemku ostatní 
plocha, způsob využití ostatní komunikace, zapsaný 
na LV č. 3625 u KÚ pro Zlínský kraj, KP Uherský Brod, 
za cenu 50 Kč za m2, Obci Dolní Němčí, Nivnická 82, 

Zastupitelstvo obce Nivnice bere na vědomí bez připomínek

- zprávu o plnění usnesení Zastupitelstva obce č. 3/2015,
- zprávu o činnosti Rady obce č. 8 - 11/2015,
- informace fi nančního a kontrolního výboru

25/Z4/2015 schvaluje dodatek č. 2 smlouvy č. O/0274/2010/
DOP o poskytnutí fi n. příspěvku za účelem zajiště-
ní dopravní obslužnosti na území Zlínského kraje 
dle zákona č. 111/1994 Sb., o silniční dopravě, ve 
znění pozdějších předpisů, uzavřený mezi Obcí 
Nivnice a Zlínským krajem, tř. T. Bati 21, 761 90 Zlín, 
IČ 70891320, zastoupeným MVDr. Stanislavem Mišá-
kem, hejtmanem kraje, ve výši 100 Kč na obyvatele 
obce Nivnice pro rok 2015 a roky další.

26/Z4/2015 schvaluje odkup pozemků pod cyklostezkou „Nivni-
ce – Dolní Němčí, úsek Nivnice“, všechny pozemky 
v k.ú. Nivnice, od vlastníků: 

687 62 Dolní Němčí, IČ 290904.
19/Z3/2015 schvaluje  poskytnutí dotace z  rozpočtu obce 

TJ Nivnice, Podohradí 888, Nivnice, IČ 46956565, 
ve výši 500 000 Kč, určené na účel „Úhrada energií 
a nákladů spojených s  provozem objektů v  areálu 
TJ Nivnice a  na opravy a udržování objektů v areálu 
TJ Nivnice“.

20/Z3/2015 schvaluje dotaci pro TJ Nivnice, Podohradí 888, Niv-
nice, IČ 46956565, na individuální účel „Vybudování 
vodovodní přípojky“ a pověřuje starostku realizací 
výběrového řízení na zhotovitele této akce.

21/Z3/2015 schvaluje Inventarizační zprávu DSO Východní Slo-
vácko, IČ 75051745, za rok 2014.

22/Z3/2015 pověřuje starostku obce Ing. Vladimíru Kaislerovou 
jako zástupce obce k výkonu práv v DSO Východní 
Slovácko ve volebním období 2014 - 2018.

23/Z3/2015 schvaluje Směrnici č. 1/2015 o zadávání veřejných 
zakázek malého rozsahu (VZMR).

24/Z3/2015  schvaluje peněžní dar ve výši 50 000 Kč do veřejné 
sbírky na pomoc zraněným a pozůstalým po obě-
tech, kterou vyhlásilo Město Uherský Brod, Masary-
kovo nám. 100, Uherský Brod, IČ 0029146.

Ing. Vladimíra Kaislerová, starostka
Petr Bartek, místostarosta

pozemek
parc. č.

výměra
m2 č. LV druh pozemku

1 Karlík František, 
Nábřežní  819, Nivnice 6667/43 1 2330 ost. plocha, ost. 

komunikace

2 Karlíková Marie, 
Brodská 527, Nivnice 1736/2 7 3532 ost. plocha, ost. 

komunikace

3

Vaculík Karel, Brodská 
821, Nivnice 
Mrázová Marie, 
Gorkého 75/30, Veveří, 
Brno 602 00 - každý ½

1744/3 7 258 ost. plocha, ost. 
komunikace

4 Hladiš Martin, Hůrka 
601, Nivnice 1725/18 70 1305 ost. plocha, ost. 

komunikace

5 Brulík Jan, Nábřežní 
967, Nivnice 6667/39 14 631 ost. plocha, ost. 

komunikace

6

Karlík Dušan, Babí 
louka 2503,Uh.Brod
Ondrejková Jana, 
Vlčnov 483  každý  ½

6667/38 26 54 ost. plocha, ost. 
komunikace
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7 Koníček Josef, Vlčnov 55 6667/36 33 2543 ost. plocha, ost. 
komunikace

8 Struhelková Eva, Na 
Chmelnici 2163, UB 6667/34 37 1114 ost. plocha, ost. 

komunikace

9 Hajduch Ladislav, 
Závodí 159, Nivnice 6667/29 61 700 ost. plocha, ost. 

komunikace

10 Bartek Karel, Nám. 
Míru 147, Nivnice 6667/28 9 661 ost. plocha, ost. 

komunikace

11 Kadlček Josef, Sadová 
972, Nivnice 6667/25 59 2342 ost. plocha, ost. 

komunikace

12 Kroča Petr, Pořádí 21, 
Nivnice 6667/21 140 89 ost. plocha, ost. 

komunikace

13
Polanská Marie, 
Komenského 333, 
Nivn

6667/19 38 2083 ost. plocha, ost. 
komunikace

14 Bartošová Jana, 
Sadová 1882, Uh. Brod 6667/18 36 3287 ost. plocha, ost. 

komunikace

15 Orgoňová Eva, 
Nábřežní 998, Nivnice 6667/12 67 2685 ost. plocha, ost. 

komunikace

na základě uzavřených „Smluv o právu provést stavbu“ mezi obcí 
a jednotlivými vlastníky za cenu 50 Kč/m2, do majetku Obce Nivni-

ce, o celkové výměře 605 m2, za celkovou cenu 30 250 Kč, a pově-

řuje starostku obce podpisem jednotlivých kupních smluv. 

27/Z4/2015 schvaluje odkup pozemků pod cyklostezkou „Nivnice 
– Dolní Němčí, úsek Nivnice“, všechny pozemky v k.ú. 
Nivnice, od Zemědělské akciové společnosti Nivnice: 

pozemek parc. č. výměra m2 č. LV druh pozemku

1 6667/35 36 21 ost. plocha, ost. komunikace

2 6667/27 108 21 ost. plocha, ost. komunikace

3 6667/22 47 21 ost. plocha, ost. komunikace

4 6667/20 68 21 ost. plocha, ost. komunikace

5 6667/10 197 21 ost. plocha, ost. komunikace

6 3074/243 3 21 ost. plocha, ost. komunikace

7 6667/8 605 21 ost. plocha, ost. komunikace

8 6667/5 1 487 21 ost. plocha, ost. komunikace

9 6667/1 1 271 21 ost. plocha, ost. komunikace

10 6667/15 18 21 ost. plocha, ost. komunikace

11 1702/2 85 21 ost. plocha, ost. komunikace

na základě uzavřené „Smlouvy o právu provést stavbu“ a Dodatku 
č. 1 této smlouvy mezi obcí a vlastníkem za cenu 50 Kč/m2, do ma-

jetku Obce Nivnice, v celkové výměře 3 925 m2 za celkovou cenu 

196 250 Kč, a pověřuje starostku obce podpisem kupní smlouvy. 
 
28/Z4/2015 schvaluje prodej obecního pozemku p. č. 122/2, 

o výměře 97 m2, v k.ú. Nivnice, druh pozemku ostatní 
plocha, způsob využití zeleň, zapsaný na LV č. 10001 
u KÚ pro Zlínský kraj, KP Uherský Brod, za cenu 200 
Kč za m2, p. Andrei Botkové a p. Radomíru Lovecké-
mu, Družstevní 1562, 688 01 Uherský Brod, a pově-
řuje starostku obce podpisem smlouvy.

29/Z4/2015 schvaluje v rámci majetkoprávního vypořádání mezi 
Obcí Nivnice a Ředitelstvím silnic Zlínského kraje, 

příspěvkovou organizací (ŘSZK) se sídlem ve Zlíně, 
K Majáku 5001, IČ: 70934860, darování pozemků:

pozemek
parc. č.

výměra
m2 č. LV druh pozemku k.ú.

1 3026/6 59 10001 ost. plocha, ost. komunikace Nivnice

2 3026/7 11 10001 ost. plocha, ost. komunikace Nivnice

3 3060/8 1 10001 ost. plocha, ost. komunikace Nivnice

4 4609 278 10001 ost. plocha, jiná plocha Nivnice

5 5617/3 15 10001 ost. plocha, jiná plocha Nivnice

6 6653/2 10 10001 ost. plocha, jiná plocha Nivnice

7 4708/24 4 10001 ost. plocha, ost. komunikace Vlčnov

o celkové výměře 378 m2, z majetku obce do vlastnictví ŘSZK, a da-
rování pozemků:

pozemek
parc. č.

výměra
m2 č. LV druh pozemku k.ú.

1 3026/3 255 2159 ost. plocha, ost. komunikace Nivnice

2 3026/4 189 2159 ost. plocha, ost. komunikace Nivnice

3 2830/1 504 2159 ost. plocha, ost. komunikace Nivnice

4 2830/8 331 2159 ost. plocha, ost. komunikace Nivnice

5 2830/9 23 2159 ost. plocha, ost. komunikace Nivnice

6 2830/10 21 2159 ost. plocha, ost. komunikace Nivnice

7 6667/40 8 2159 ost. plocha, ost. komunikace Nivnice

8 6667/42 8 2159 ost. plocha, ost. komunikace Nivnice

o celkové výměře 1 339 m2, z  majetku ŘSZK do vlastnictví obce, 
a pověřuje starostku obce podpisem smlouvy.
 
30/Z4/2015 schvaluje dotaci ve výši 50 000 Kč společnosti Black-

star media s.r.o., Heinemannova 2695/6, 160 00 PRA-
HA 6 – DEJVICE, IČ 29415934, zastoupené Lenkou 
Kellerovou, na individuální účel „Pořádání kulturně 
společenské akce Kupkofest 2015, konané dne 
18. července 2015 v areálu Nivnické riviéry“.

31/Z4/2015 schvaluje rozpočtové opatření 2015 (4).
32/Z4/2015 schvaluje zveřejnění záměru na pronájem teniso-

vého kurtu s umělou trávou v areálu Nivnické Riviéry 
o rozměrech 36 x 36 m, na pozemku p.č. 2812/4,  
bezúplatně na dobu 10 let, za účelem vybudování 
tenisové základny a umístění přetlakové haly zn. Plas-
teco, za podmínky úhrady investičních, provozních, 
projekčních a správních nákladů nájemcem. 

33/Z4/2015 schvaluje Plán investic obce na r. 2015 – 2018 dle 
Přílohy č. 1.

34/Z4/2015 schvaluje záměr na pořízení osobního automobilu 
zn. Škoda Octavia. 

35/Z4/2015 schvaluje Inventarizační zprávu za rok 2014 Obce 
Nivnice, Sídliště 1000, 687 51 Nivnice, IČ 00291170.

Ing. Vladimíra Kaislerová, starostka
Petr Bartek, místostarosta



Vážení občané, 

nynější zastupitelstvo obce rozhodlo o vypsání ankety o dalším osudu restaurace Beseda. Minulé zastupitelstvo 

schválilo  koupi restaurace do majetku obce a následnou demolici a výstavbu nové budovy.

Rádi bychom znali většinový názor obyvatel Nivnice, podle kterého bychom svá dřívější rozhodnutí mohli revokovat nebo 

potvrdit. Prosíme vás o vyplnění ankety, která byla doručena do vašich domů a bytů (je i součástí NN) a o její vrácení na 

uvedených místech. 

Více informací najdete na webu obce www.nivnice.cz včetně fotografi í stávajícího stavu. 

Děkujeme vám za spolupráci. Vaši zastupitelé

Vážení občané, 

nynější zastupitelstvo obce rozhodlo o vypsání ankety o dalším osudu restaurace Beseda Minulé zastupitelstvo
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Co dál s Besedou?
Jako člen zastupitelstva, které rozhodlo 
o odkoupení Besedy a následně i o její „de-
molici“, se pokusím v  následujících řádcích 
objasnit, proč padlo rozhodnutí o „demolici“. 
Demolice je v  uvozovkách, to neznamená, 
že se Beseda tento nebo příští rok zbourá, 
ale znamená to, že se nastoupila cesta, která 
k této demolici s největší pravděpodobnos-
tí povede, a která je podle mne také cestou 
správnou. Samozřejmě, demolovat se bude, 
až bude jasné, co bude stát místo Besedy.
Nastoupenou cestu k demolici považuji za 
správnou z těchto důvodů:
 Pronájem objektu k původnímu účelu 

není možný.
 Rekonstrukce objektu může stát stejně 

jako novostavba.
 Prodej objektu by byla velká chyba.

Pronájmu objektu brání to, že je objekt „vy-
bydlený“. Bližší technický stav popíšu ještě 
v následujících řádcích. Nedovedu si předsta-
vit, že při současné konkurenci v pohostinství 
v Nivnici, by se našel někdo, kdo by vložil po-
třebné prostředky do zprovoznění objektu, 
který není jeho. Dostáváme se tedy k tomu, 
že by obec stejně musela vynaložit značné 
prostředky a teprve pak objekt pronajmout. 
Když zastupitelé rozhodovali o demolici, 
rozhodovali na základě projektantem zpra-
covaného odhadu fi nančních nákladů na :
 Rekonstrukci celého stávajícího objek-

tu Besedy s dostavbou 2. podlaží na 
plochu stávajícího 1. podlaží – náklady 
21 664 161,- Kč.

 Demolicí stávajícího objektu a novo-
stavbu objektu ve stejném objemu jako 
má stávající Beseda, včetně předpoklá-
dané dostavby 2. podlaží na stávající 
plochu 1. podlaží – 21 441 262,- Kč.

Je jasné, že pro toho, kdo nezná skutečný 
technický stav Besedy, se zdá být demolice 
špatným rozhodnutím. Beseda z venku vy-
padá lépe, než v jakém stavu ve skutečnos-

ti je. Jsem však přesvědčený 
o tom, že demolice (i mimo výše 
uvedené fi nanční vyjádření) je 

správným rozhodnutím z těchto důvodů:
 Objemové a dispoziční řešení stávajícího 

objektu je pro předpokládaný účel využi-
tí zcela nevhodné (velká plocha plochých 
střech nad jednopodlažní částí, spousta 
malých a různě výškově uspořádaných 
místností, podzemí o malé světlé výšce).

 Všechny vnitřní instalace by se musely 
udělat kompletně nové a to s  největší 
pravděpodobností i včetně přípojek 
(kanalizace, vodovod, topení, elektroin-
stalace, slaboproudé rozvody).

 Všechny výplně otvorů nové.
 Všechny podlahy a v podstatě i povrchy 

stěn a stropů nové.
 Objekt je částečně podsklepený, ale 

podzemí je o malé světlé výšce, je vlhké 
a bez izolace a některé části betonových 
základů jsou vlivem vlhkosti a špatného 
betonu ve velmi špatném stavu a drolí 
se.

 Chybí nebo je již zcela nefunkční izolace 
proti vodě a vlhkosti obvodových stěn 
(svědčí o tom postupně se rozpadající 
obvodové zdivo soklu).

 V  dobrém stavu se zdá být železobeto-
nová stropní konstrukce nad podzemím, 
ale ostatní stropní konstrukce jsou pře-
vážně dřevěné (riziko zjištění vad v prů-
běhu rekonstrukce).

 Objekt by měl po rekonstrukci také spl-
ňovat současné požadavky na tepel-
nou izolaci a to by vyžadovalo zatep-
lení všech svislých obvodových kon-
strukcí, stropních konstrukcí v půdním 
prostoru, plochých střech a výměnu 
výplní všech otvorů. Náklady na doda-
tečnou izolaci svislých konstrukcí proti 
vodě a vlhkosti a jejich zateplení může 
přesáhnout i náklady na nové obvodo-
vé zdivo.

 Zachová-li rekonstrukce stávající šikmé 
a ploché střechy, vzhledem k jejich stáří 
to bude znamenat značné náklady na 
jejich brzké opravy.

tografi í stávajícího stavu. 

telé

e 

o 
-

h 
a 
h
.
y 
ší 
k 

,



w w w. n i v n i c e . c z

5 Brezen - duben - kveten 2/2015ˇ ˇ

Shrnu-li to, při řádné rekonstrukci nám ze 
stávajícího objektu zbude následující:
 Obvodové zdi a nosné zdi, do kterých 

bude třeba udělat spoustu zásahů z dů-
vodů úprav půdorysného řešení, pro-
vést jejich dodatečnou izolaci proti vodě 
a vlhkosti a obvodové stěny zateplit.

 Základy a nevyužitelné podzemí z důvo-
du malé světlé výšky a s velkým problé-
mem vody a vlhkosti, v době větších deš-
ťů se voda nenachází nad úrovní podlahy 
podzemí jen díky čerpadlu v čerpací jím-
ce a dále s problémem drolícího se beto-
nu u části základů.

 Stará šikmá střecha s dřevěným krovem 
a keramickou krytinou, která bude brzy 
vyžadovat opravu.

 Velké plochy plochých střech s živičnou 
krytinou, která bude potřebovat zateple-
ní a brzy také opravu.

 Velké riziko toho, že i to co se předpo-
kládá, že bude zachované, si v průběhu 
stavby vyžádá demolici a výměnu.

Demolice a novostavba nám může přinést:
 Větší volnost v rozhodnutí co bude místo 

Besedy (rozšíření prostor stávajícího spo-
lečenského domu, klasická restaurace, 
cukrárna, parkoviště…).

 Snadnější přizpůsobení nového objektu zvo-
lenému účelu využití.

 Při zmenšení zastavěné 
plochy a objemu nové-

ho objektu mohou být náklady menší 
než náklady na rekonstrukci Besedy ve 
stávajícím objemu.

 Nový objekt lépe dispozičně řešený 
bude znamenat menší náklady na ener-
gie a možnost využití nezastavěné plo-
chy (parkovací místa pro SD Beseda,…).

 Jistota nově provedené stavby, kvalitních 
materiálů a malých nákladů na opravy, 
údržbu a energie.

Prodej Besedy by byl chybou z těchto důvodů:
 Velkou chybou bylo, že Besedu nekoupila 

obec již přímo od Jednoty a obci zbyl na-
prosto nefunkční sál. Čekalo se řadu let, 
než se sál mohl, díky odkoupení vedlejší-
ho rodinného domu, doplnit a přestavět 
na Společenský dům Beseda. Bylo by ško-
da něco podobného opakovat. 

 V  případě prodeje jsme snad schopni 
u prvního majitele zajistit, že tam bude 
pouze to, co vyžaduje obec nebo s čím 
obec souhlasí, ale v případě dalšího pro-
deje to může být již velmi složité nebo 
i nemožné.

 Vlastnictví Besedy je pro obec velmi dů-
ležité a to zejména vlastnictví pozemku, 
na kterém Beseda stojí, dle mého názoru 
má pro obec větší hodnotu ten pozemek 
než vlastní stavba. 

 Vlastnictvím Besedy zůstane obci mož-
nost rozšíření stávajícího společenského 
domu nebo jiného využití pozemku.

Na jednání zastupitelstva dne 24.4.2015 
se rozhodlo, že občané budou mít znovu 
možnost vyjádřit se k  budoucnosti Besedy. 
Dle mého názoru je nejlepším řešením pro 
občany Nivnice demolice stávající Besedy 
a novostavba objektu, který doplní stáva-
jící SD Beseda o to, co v  něm chybí. Ve SD 
Beseda chybí zázemí pro účinkující. U akcí 
s  větším počtem účastníků již nedostačuje 
stávající plocha Společenského domu a no-
vostavba by mohla vyřešit možnost plochu 
na tyto akce rozšířit. Ideální by také bylo při-
dat kuchyni a restauraci. Kuchyně a restau-
race by se využívala i pro akce konané ve 
SD a obec by je buď nabídla k  pronájmu, 
nebo sama provozovala. Dobrý návrh by 
mohl navíc umožnit i lepší využití pozemku 
a vedle letní zahrádky pro restauraci, by se 
mohl zřídit např. dětský koutek a rozšířit par-
kování pro návštěvníky objektu.
Touto zprávou jsem chtěl občanům Nivnice 
blíže vysvětlit, co vedlo zastupitele k rozhod-
nutí o demolici Besedy a zároveň jim poskyt-
nout informace pro jejich rozhodování, co 
s Besedou dál. Prosím Vás, abyste k chysta-
né anketě o budoucnosti Besedy přistoupili 
zodpovědně a mysleli zejména na budouc-

nost. Děkuji všem za čas 
věnovaný těmto řádkům 
a za zamyšlení se nad tím-
to tématem. 

Josef Jankových

 

ý

V pátek 24. dubna uplynulo již pět let od náhlého úmrtí našeho starosty 
Ing. Jiřího Bršlice. S láskou a úctou vzpomínají vedení obce, 
členové rady, zastupitelstva a všichni zaměstnanci.

„Život zemřelých je uložen v paměti žijících“ 
Marcus Tullius CiceroVzpomínkaVzpomínka
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Nivničtí mykologové

Soutěž

uspořádali dne 14. 3. v  krásných prostorách místní Besedy další 
zdařilou akci. Byla to přednáška přítele Jiřího Polčáka o vzácných 
nálezech r. 2014, po ní následovala degustace hub ve sladkokyse-
lém nálevu a tečkou pěkného odpoledne bylo vystoupení count-
ry kapely z Nivnice.
Ale vezměme to popořádku. 
Odpoledne zahájily děti z mateřské školy, které krátkým, ale velice 
milým vystoupením o houbách navodily pěknou atmosféru celé-
ho odpoledne. Na podiu nechyběla ani obrovská houba „Samekus  
Satanus“ v podání našeho člena Viktora, který si rád scénku o hou-
bách s dětmi zahrál .
Asi 70 návštěvníků sledovalo velmi pozorně následující promítání 
vzácných druhů hub, které Jiří Polčák zasvěceně doplňoval krát-
kou charakteristikou. A že jsme mohli vidět „špeky“! Třeba voskov-
ku příjemnou, hřib satan, hřib královský, Quéletova, Legalové, oh-
nivce zimního, šťavnatku holubinkovou, muchomůrku ježohlavou 
a další vzácné houby. Největší pozornosti se těšil hřib Dupainův, 
kterého našli v Bílých Karpatech přátelé mykologové z Ratíškovic 
jako prvonález pro Českou republiku! Je to opravdu atraktivní 
hřib, jak je možno se přesvědčit ze snímku přítele Ladislava Špety.

Mykologický kroužek Nivnice vyhlašuje soutěž o nej-

zajímavější fotografi i nalezené houby nebo hub. 
Fotografi e zasílejte na e-mail mareksmetana@se-

znam.cz  nebo osobně na adresu Trtek Josef, Pořá-

dí 40 Nivnice. Soutěž končí 20. 9. 2015, vyhlášení 

výsledků proběhne 27. 9. 2015 v 16:00 hodin ve 
společenském domě BESEDA, kde bude probíhat 
výstava hub. Vaše fotografi e zde budou vystaveny. 
Přejeme všem houbařům úrodný rok!!

Po této chuťovce následovalo 
ochutnávání 31 vzorků hub ve slad-
kokyselém nálevu spojené s  přidě-
lováním bodů. Návštěvníci mohli ochutnat naložené václavky, 
hříbky, suchohřiby, ale třeba i lišky. Vítězové si odnesli pěkné ceny.
Byli to: 1. místo - Broňa Smetanová, Nivnice - suchohřib
 2. místo – Marie Popelková, Strání - václavka
 3. místo – Vlasta Vávrová, Lhota u Zlína, suchohřib 

Kromě toho mohli návštěvníci ochutnat i z bohaté nabídky hou-
bových jídel, která připravily naše šikovné členky. 
Je libo zvěřinovo-houbový guláš, topinku s  houbami, rohlíčky 
s houbovou plňkou, játrovou paštiku s houbami, houbovou tla-
čenku, hřibové mušle či hřibové placičky?
K příjemnému zakončení odpoledne hrála country kapela z Nivni-
ce. Dlužno říct, že opravdu pěkně.
Vlastně celá akce byla velice zdařilá. Nivničtí mykologové se díky 
své obětavosti dostávají do povědomí nejen místních, ale i vzdá-
lenějších milovníků houbaření, tohoto českého fenoménu. 

VO, foto P. Kaislernímku přítele Ladislava Špety.
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hřib Dupainův
hřib Dupainův



Poděkování Děti z MŠ děkují vítězi Nivnického koštu slivovice za sponzorský dar, 
který bude použit na nákup výtvarného materiálu. Děkujeme!!!
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Sbor dobrovolných hasičů NivniceSbor dobrovolných hasičů Nivnice

Návštěva knihovny – 6. 3. 2015Návštěva knihovny – 6. 3. 2015

Na podzim jsme se zapojili do sběru elek-
tro odpadu v akci nazvané „Recyklujte 
s hasiči“. Za vysbíraný elektro odpad jsme 
utržili částku 6.900,- Kč. Jelikož nám ředi-
tel školy pan Josef Talaš půjčuje školní tě-
locvičnu na fl orbal po téměř celý rok, tak 
jsme se rozhodli, jako děkovné gesto vě-
novat tuto částku na vybavení školy. Žáci 
sedmých tříd  každoročně jezdí na  lyžař-
ský výcvik a ne každý  má doma lyžařskou 

Jelikož je březen měsícem knihy, rozhodli jsme se i my, nejmladší 
děti ze Sluníčkové třídy, zavítat do knihovny. Knihovnu sice na-
vštěvujeme pravidelně, protože si chodíme půjčovat pohádkové 
knihy na předčítání před poledním odpočinkem, ale tentokrát nás 
v knihovně čekalo i příjemné překvapení. 
Po dohodě s  paní knihovnicí Martou Zálešákovou jsme se 
v knihovně zdrželi o něco déle. Nejprve nás paní knihovnice při-
vítala a než se děti stačily rozkoukat, už seděly v dětském oddě-
lení a poslouchaly pohádku, která se jmenovala „O neposlušném 
krtkovi“. Dětem se moc líbila. Paní kni-

výbavu. Škola má k zapůjčení lyže, 
ale mnohdy to nestačí, proto jsme 
na radu pana učitele Michala Slámy 
zakoupili troje lyže s vázáním i hůl-
kami.
Za tento nápad děkujeme našemu 
kolegovi z SDH Michalu Bajkovi, kte-
rý řekl: „Nivnické peníze zůstanou 
v Nivnici.“
Bc. Radim Bruštík, velitel jednotky SDH

hovnice pro děti přichystala i další pohádkové knížky a leporela 
o krtečkovi, čímž je velice potěšila. Při prohlížení obrázků v kni-
hách a leporelech se děti seznámily s chováním ke knize. Pak ná-
sledovalo rozloučení. Děti paní knihovnici poděkovaly písničkou 
a na památku dostaly záložky do svých knížek. 
Návštěva knihovny byla velmi přínosná a děti z ní měly velkou ra-
dost. Děkujeme paní Zálešákové za příjemně strávené dopoledne 
a budeme se těšit na další návštěvu.

Kateřina Martináková
krtkovi . Dětem se moc líbila. Paní kni-

Kateřina Martináková

Akce může být z organizačních nebo technických důvodů přesunuta popřípadě zrušena. Podrobnější informace o nich budou 

zveřejňovány na stránkách obce a v místním rozhlase.

Předběžný přehled plánovaných společenských akcí a svátků:
15. 5. 19:30 Májová veselice s polonézou deváťáků (SD Beseda)
24. 5.  První svaté přijímání

31. 5.  Pouť u kaple Nejsvětější Trojice

7. 6. 7:00 Motoburza (areál TJ)
14. 6.   Dětský den (areál TJ)
28. 6.  Slavnostní odhalení památníku v Lipinách

12. 7. 9:00 Dětská bajková neděle (Nivnická riviéra)
18. 7.  Kupkofest (Nivnická riviéra)
25. 7.  Petanque Day VII (Nivnická riviéra)
30. 8.  Motoburza (areál TJ)
6. 9. 18:00 Koncert Ukulele Troublemakers 

  (náměstí  nebo SD Beseda)
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ROZŠIŘUJÍCÍ LYŽAŘSKÝ KURZ Zell am See – KaprunZell am See – Kaprun
15. 3. – 20. 3. 2015

Poprvé v historii naší školy se nám naskyt-
la možnost jet na lyžařský výcvik do Alp. 
Kurz organizovala ZŠ TGM Bojkovice a po 
dohodě s panem ředitelem Mgr. Zdeňkem 
Ogrodníkem a p.učitelem Mgr. Michalem 
Slámou jsme se mohli připravovat a těšit na 
zájezd do jednoho z největších středisek ra-
kouských Alp.
Kurzu se účastnilo deset dětí z naší školy od 
šesté až po devátou třídu.
V neděli 15.3.ráno nás účastníci z Bojkovic 
nabrali do autobusu a namířili jsme směr 
Rakousko. První zastávka byla v  Mikulově. 
Děti se hned seznámily, někteří se znali už 
ze závodů, jiní se stali kamarády později. 
Další zastávka byla ve městě Salzburg. Ve 
městě jsme se zdrželi asi dvě hodiny. Na-
vštívili jsme historické centrum, které je pa-
mátkou UNESCO, pevnost Hohensalzburk, 
katedrálu sv. Ruperta a Virgilia, rodný dům 
Wolfganga Amadea Mozarta a zahradu 
zámku Leopoldskron. Po pěkné procházce 
jsme sedli do autobusu a za další hodinu 
a půl jsme byli na místě. Po ubytování jsme 
šli na večeři, vyslechli jsme informace na 
další den a šli spát.
Druhý den začal v půl osmé snídaní. V půl 
deváté jsme vyráželi lyžovat do prvního 

střediska Schmitten. Cesta trvala auto-
busem asi čtyři minuty na dolní stanici 
lanovky. Vyjeli jsme kabinkou na vrchol 
Schmittenhohe - Panorama 2000 m.n.m. 
Tam jsme také měli vždy sraz. Rozděli-
li jsme se do tří družstev. Lyžovali jsme 
do půl čtvrté. Tento den jsme sjeli téměř 
všechny sjezdovky od modré, červené, ale 
i černé na severní straně střediska. Unavení 
a s dobrým pocitem jsme se vraceli do ho-
telu Gasthof  Glocknerhof. Po večeři jsme 
odpočívali aktivně – turnaj ve stolním teni-
se nebo pasivně u televize nebo počítače. 
Výhoda byla, že se daly chytit české progra-
my a byla zde i česká obsluha. Večerka byla 
ve 22.00hod.
Třetí den jsme znovu nabrali  směr Schmi-
tten. Tentokrát jsme okusili sjezdovky na 
jižní straně. Opět bylo perfektní počasíčko. 
Lyžování jsme protáhli do 16. hodiny, až 
jsme měli strach, že nám vypnou la-
novky. Naštěstí jsme to všichni stihli. Po 
výborné večeři se děti oddávaly spole-
čenským hrám a vedoucí zaslouženě 
odpočívali.
Čtvrtý den nás čekalo lyžování na 
ledovci Kitzstenhorn ve výšce 3203 
m.n.m. Ráno jsme ještě dostali tip 

od domácích na pěkné lyžování 
a dopoledne jsme se ještě zasta-
vili ve středisku Miskogel. Krásná 
sjezdovka 6,5 km dlouhá a ani 
živáčka na ní nebylo. Do 12.00 
jsme lyžovali. Pak jsme odjeli 
na vysněný ledovec do městeč-
ka Kaprun. Po cestě kabinkou 
jsme si připomněli tragédii, 
která se zde stala. V tunelu tu 
uhořelo mnoho turistů. Udá-
lost zde připomíná už pouze 
zazděný vchod do tunelu. Bylo 
zde mnoho lyžařů, proto jsme 
museli jezdit opatrně, protože 
sjezdovky byly užší a hrozila 

deváté jsme vyráželi lyžovat do prvního m.n.m. R
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srážka. Ve čtyři jsme se opět 
vraceli do hotelu, povečeřeli 
a jeli jsme se zregenerovat do 
místních termálních lázní. Vy-
zkoušeli jsme vyhřívané bazé-
ny vnitřní i venkovní, se sladkou 
i slanou vodou a mnoho dalších 
atrakcí. V  termálech jsme pobyli 
do 22.00hod. A dlouhý den jsme 
ukončili ve 23.00hod.
Poslední den jsme si museli ráno 
zabalit a vystěhovat se z  pokojů. 
Věci jsme uložili do společenské 
místnosti a po poradě jsme na-
posled vyjeli lyžovat do střediska 
Miskogel, kde se nám lyžování líbilo 
asi nejvíce. Opět tu téměř nikdo nebyl, 
tak jsme dosyta využili volné sjezdov-
ky. Do 15.00 jsme si užívali posledního 
lyžování. Někteří z nás ten den najezdili až 
45 km. Po příjezdu do hotelu jsme se pře-
vlékli, dostali jídlo na cestu, uložili věci a lyže 
do autobusu, udělali poslední fotky, rozlou-
čili jsme se s personálem a v 17.00hod. jsme 
nabrali směr domů. Do Nivnice jsme dora-
zili po půlnoci. Po cestě vedoucí a zástupci 
družstev zhodnotili zájezd, jeho klady a zá-
pory, vyslechli jsme také různé historky.
Co z toho vyplynulo. Všichni byli spokojení, 
všem se líbilo lyžování, ubytování, téměř 
všichni byli spokojeni s  jídlem. Vytvořil se 
bezvadný kolektiv kamarádů, kteří se před 
tím neznali.
Z hodnocení vedoucích musím vyzdvihnout 
slova pana ředitele z Bojkovic. Nivnické děti 
byly hodné a vychované. Po dlouhé době 
to byl jeden z nejlepších kurzů. Nikomu se 
nic nestalo, nikdo nezabloudil a žádný pro-
blém se nemusel řešit.
Z  naší strany musíme poděkovat vede-
ní ZŠ TGM Bojkovice, že nám nabídli tuto 
možnost a také musíme poděkovat panu 
J. Frydrychovi, který nás bezpečně vozil 
autobusem. A v neposlední řadě rodičům, 
kteří Vám na tento zájezd dali peníze.
Tak další rok opět HURÁ DO ALP!

Foto a text MS
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Zahrádkáři
VÝROČNÍ ČLENSKÁ SCHŮZE

JARO V BESEDĚ

V neděli 1. 3. 2015 se uskutečnila v prosto-
rách SD Beseda tradiční Výroční členská 
schůze. Za účasti hostů z družebních obcí 
Bošáca a Jablonka (SK) a nivnického mís-
tostarosty p. Petra Bartka se sešli členové ZO, 
aby zhodnotili uplynulý rok a schválili plán 
činnosti na rok 2015. 
Po ofi ciální části následovalo blahopřání ju-
bilantům – p. E. Špačkové, p. M. Burdové, p. 
F. Markovi – kteří v roce 2015 slaví význam-
né životní výročí. 
Za dlouholeté členství obdrželi poděková-
ní p. F. Soukeník a p. A. Pílek.
Následovalo přátelské posezení. Toto se-
tkání si připomeňme alespoň pár fotkami.

MK

I v letošním roce se členky naší ZO účastnily fl o-
ristické soutěže, jejíž okresní kolo se konalo už 
tradičně u nás v obci, ve SD Beseda. Letos bo-
hužel pouze za účasti naší ZO. Soutěžní termín 
byl stanoven s  ohledem na Jarní výstavu na 
sobotu 21.3. a jarem na nás dýchla i samotná 
atmosféra. Téma JARO NA STOLE dalo mož-
nost naaranžovat velikonoční výzdobu stolu, 

v  níž nesměly chybět primule. Pokud 
jste navštívili Jarní výstavu, dáte mi jistě 
za pravdu, že k takto prostřeným stolům 
by každý zasedl rád. Každý stůl byl ori-
ginál a nabízel pestrou paletu inspirací.
Druhým soutěžním úkolem byla jarní 
kytička s  hyacintem. Především jeho 
barva zamotala hlavu nejedné soutěžící. 
Nakonec si s úkolem všechny poradily. 
Porota ohodnotila všechno snažení, dů-
vtip a zručnost a zde jsou vítězky:

Kategorie žáci:  Petra Burdová
Kategorie junioři: Radka Zpěváková
Kategorie senioři:  Dana Lukešová

Blahopřejeme. Vítězky se zúčastní zemského (moravské-
ho) kola, které se uskuteční 29. 5. 2015 v Prostějově.
Více foto najdete ve fotogalerii: http://www.zahradkari.cz/
zo/nivnice  nebo na www.nivnice.cz

MK, foto J. Lukeš
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MÁJOVÝ DEN U ZAHRÁDKÁŘŮ

Brezen - duBrezen duBB dˇ̌̌

ŮŮ
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První májovou sobotu se na pálenici konal jarní 
úklid budovy a okolí. Členové odvedli pořádný 
kus práce pří mytí oken, čištění zařízení, seče-
ní trávy, zametání prostor, ořezu stromů a také 
přípravě májky. Všem zúčastněným členům pa-
tří velké poděkování.
Letošní krásnou májku postavili členové ZO 
pomoci našich slovenských přátel z Jablon-
ky. Všichni jsme měli radost ze společného 
setkání. Po krátkém přivítání paní starostky 
a všech přátel už následovalo posezení, které 
se neslo v přátelském duchu – vyměnili jsme 
si zkušenosti s  pěstováním (musím podotk-
nout, že na slovenské straně sklidili švestky 
ze stromků, které jsme v minulém roce vysa-
dili … asi mají úrodnější zem ), ochutnali 
a předali si recepty všech dobrot z obou stran 
hranice a samozřejmě došlo i na zpěv. A že 
máme výborné zpěváky jak v Nivnici, tak v Jab-
lonce, jistě nebude nikdo pochybovat.  

MK

Brigáda v plném proudu
Brigáda v plném proudu

Pořádek musí býtPořádek musí být

Sečení trávySečení trávy

Jdeme na to
Jdeme na to

Májka postavena
Májka postavena

Májka postavenaMájka postavena

A zdobímeA zdobíme

Tož na zdravíTož na zdraví

Kamarádky u kafíčka
Kamarádky u kafíčka PřivítáníPřivítání

wwwww wwww ww

Naši přátelé z druhé strany hranice

Naši přátelé z druhé strany hranice

Odborná diskuze v nivnické páleniciOdborná diskuze v nivnické pálenici

Myjavský krojMyjavský kroj

Přípravou máje byli pověřeni ti nejzkušenější
Přípravou máje byli pověřeni ti nejzkušenější
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O úkliduO úklidu
Marek Smetana

Psala sa sobota, poslední v březnu,
z postele vyskočím, pytel brat nemosím, 
rukavice, svačinu ty ale veznu!
O sedméj ranní, výjde sa ze hřišťa psíčkařského!
Hlásaly slova šohaja Lukáša Veleckého.

I sešla sa bezmála tuctová banda,
Nivnica, přespolní, aj psíček Fanda.
Z úřadu pan místostarosta dovézl pytle,
vyšlo sa tempem, co nebylo rychlé.

Žufánky, sklénečky či držátko z remosky,
brzdily v pochodu všeckým sběračom nožky.
A jak sa Nivnica lúčí úlicú Hoštáky,
našli sa v lahvičkách pod listím aj staré patáky.

Přestože jak loni, trasa byla stejná,
odpadků mraky, mraků celá hejna.
Veselé byly za kúpalištěm trénky,
z pola nám kynuly bradama srnky.

Před poledněm měli sme necelú polovinu,
už bylo na čase dat si malú svačinu.
Od Kapsovéj kapličky k téj sv. Trojici.
sbírali sa hlavně roztrhané pytle hnojící.

Zpráva jedného z účastněných všeckým hla žalúdkama,
že narazil na pytle od pytláků, s vnitřnosťama.
Zvaž milá redakco, či zveřejnit před čtenářským jevištěm,
že našel sa aj prezervatív za trojickým hnojištěm.

Ačkoliv bez švů, přec praskaly pytle,
my tepláky špinavé, či kdo měl, tak rifl e.
A kolik že sa oněch pytlů nakonec nasvláčilo?
60! Éj, to ani dvúch vleček by nestačilo!

Dobré, že úklidu sa zitra zapojí aj myslivecké sdružení
a za týdeň děcka ze školy, kerým sa též nelení.
Za rok sa střetneme třeba aj s Tebú,
víc ludí, čistší les, je samo sebú.

Sluší sa verš aj sazačom smetí,
že naša Zem je aj pro jejich děti.
Prosíme Vás, ať túto činnosť nelibú,
nahradíte inú, smysluplnější zálibú.

Kéž jednoho dňa nastalo by takéj hodiny,
že ukluzené by bylo kolem celéj naší dědiny.
To pak na jaro fasovali bysme namísto pytlů bedýnky
a vyrazili bysme do hája sbírat voňavé léčivé bylinky.

Foto L. Velecký, MS Šaranov a ZŠ Nivnice
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Zpráva o 37. ročníku pochodu Zpráva o 37. ročníku pochodu 
„Vandrácká 50 přes Bílé Karpaty“„Vandrácká 50 přes Bílé Karpaty“

Datum: 4. 4. 2015Datum: 4. 4. 2015

Počasí:  Ráno -2° C, odpoledne 9° C. Polojas-
no až oblačno. Po předchozím dešti velmi 
mokro. Na Javořině a Velkém Lopeníku 
30 – 50 cm sněhu. 

Start a cíl: start průběžně od 6.30 do 9.00, 
areál Jiřího Stojana v Nivnici
Počet účastníků:  20 km  270
  35 km 141
  46 km 0
  50 km 61
  50 km cyklo 9
  65 km cyklo 1 
  celkem 482
  Z Nivnice 119

Nejvzdálenější účastník: Humenné (trasa 35 km)
Nejstarší účastník: 1943 (trasa 50 km)
Nejmladší účastník: 2013 (trasa 20 km)

Trasy vedou po značených turistických ces-
tách, pouze úseky Nivnice – Hrabina má vlast-
ní značení. Všechny trasy vedou terénem, 
pouze první a poslední dva kilometry vedou 
po silnici. Cyklotrasa vede po silnicích I. a III. 
tříd, jen v úseku Predpoloma – Valmont polní 
cesta.

Poděkování:
ZŠ a MŠ J. A. Komenského Nivnice, Gazdíkovi 
Ni-161, Mudrákovi Ni-879.
Všem, kteří se podíleli na zdařilé organizaci 
akce.
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Charitní dům sv. Andělů strážných 
Co se u nás událo v prvním čtvrtletí roku 2015
V lednu

Čtvrtek 8.1. 2015 - Mše svatá s otcem Petrem Martinkou
Úterý 13. 1. 2015 - Modlitba Fatimského apoštolátu v kapličce
Čtvrtek 15.1. 2015 - Aktivizace – společné zpívání, procvičování 
paměti, besedování u kávy
Úterý 27.1. 2015 - Aktivizace – společné zpívání, procvičování pa-
měti, besedování u kávy
Čtvrtek 29.1. 2015  - Posezení u kávy s aktivizační pracovnicí

V únoru

Čtvrtek 5.2.2015 - Mše svatá s otcem Petrem Martinkou
Úterý 10.2. 2015 - Aktivizace – společné zpívání, procvičování pa-
měti, besedování u kávy

Pátek 13.2.2015 - Modlitba Fatimského apoštolátu v kapličce
Úterý 17.2.2015 - Společenské hry v jídelně, procvičování paměti
Úterý 24.2.2015 - Posezení v  jídelně, společná modlitba, zpívání 
lidových a Mariánských písní

V březnu

Čtvrtek 5.3.2015 - Mše sv. s otcem Martinkou
Úterý 10.3.2015 - Společenské hry v jídelně, procvičování paměti
Pátek 13.3.2015 - Modlitba Fatimského apoštolátu v kapličce
Úterý 17.3.2015 - Posezení v  jídelně, společná modlitba, zpívání 
lidových a Mariánských písní

Klienti a pracovníci Charitního domu Nivnice

Dva nové přístroje pomohou pacientům
Pro pacienty v domácí zdravotní péči trpícími nemocemi dý-
chacích cest, je určený nový oxygenátor, který v těchto dnech 
zakoupili pracovníci Oblastní charity Uherský Brod. Přístroj 
v hodnotě 25 tisíc pořídila Charita z výtěžku loňské Tříkrálové 
sbírky. V současné době poskytuje brodská organizace paci-
entům celkem 4 takové přístroje. 
Nový přístroj je zatím připravený k předání pacientovi v bu-
dově ředitelství Oblastní charity Uherský Brod, další tři už 
slouží svému účelu v  domácnostech na Uherskobrodsku 
a Uherskohradišťsku. 
Jak upřesnila vrchní sestra Charitní ošetřovatelské péče Mar-
tina Marečková, výhodou přístroje je především uživatelsky 
snadná obsluha a ve srovnání se staršími kyslíkovými bom-
bami zcela bezpečný provoz. Přístroj totiž čerpá kyslík přímo 
ze vzduchu, nikoliv ze záložní kyslíkové bomby.
Charita aktuálně pořídila také mobilní odsávačku, kterou oce-
ní například pacienti s tracheostomií. Rovněž za tento přístroj 
Charita zaplatila 25 tisíc korun, a to z  prostředků získaných 
z charitního plesu a příspěvku Nadace Bří Lužů. Přístroj je vy-
bavený záložním zdrojem, který v  případě výpadku energie 
umožní jeho činnost i 24 hodin bez připojení na elektrickou 
síť.

Péči o nové přístroje má na brodské Charitě na starosti vrchní sestra 
Charitní ošetřovatelské péče Martina Marečková. Foto: Archiv OCH 
Uherský Brod

Poděkování – Moravská rodina Nivnice vysílá s Českým rozhlasem Brno
Vedení obce děkuje za hezké a milé reprezentování Nivnice na vlnách Českého rozhlasu Brno paní M. Horvayové, 

která nám ve vysílání prozradila recept na koblihy, p. St. Mahdalovi, který se rozpovídal o Dechovečce mladých 
a p. R. Bruštíkovi  za vtipné povídání o hasičích!!!

Relace byla vysílána v pondělí 30. 3. 2015 po celý den a sklidila velký ohlas u místních občanů. Po obdržení nahrávky ji rádi 
zveřejníme na webu obce.
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Roztleskávačky Glitters Nivnice
I když nás zůstala jen polovina, můžeme 
s  klidem říct, že máme za sebou vele-
úspěšnou sezónu. Ta začala pořízením 
nových kostýmů, které nám dodaly dost 
elánu na to, abychom dokončili dvě se-
stavy, s  kterými jsme vystoupili na ote-
vření cyklostezky, Vánoční výstavě, před-
vedli jsme se i na Mikulášské besídce pro 
SPCCH, kde jsme sklidili velké ovace . 
Ovšem výčet vystoupení není zdaleka 
ukončen. Velmi nás potěšila nabídka vy-
stoupit na Farním a Sportovním plese, 
Dětském karnevale. 
To už jsme trénovali další, v  pořadí třetí 
sestavu  „The Cranberries“, s  kterou jsme 
plánovali soutěžit. Jaké bylo naše pře-
kvapení, když nás opět oslovilo sdružení 
SPCCH s  nabídkou předvést se na jejich 
výroční členské schůzi. 
V sobotu 18. dubna jsme odjeli soutěžit do 
Otrokovic na semifi nále Groups, kde jsme 
byli díky náročnosti sestavy přeřazeni do 
skupiny „profi “.  I když nás tato skutečnost 
nepotěšila, skončili jsme na třetím místě 
s jistým postupem na fi nále do Prahy. Ten 
den jsme svoji novou sestavu předved-
li i v Nivnici na Koštu slivovice. Poučeni 
z  Otrokovic jsme 25. dubna zkusili své 
štěstí ještě v Olomouci, kde jsme získa-
li zlato a obhájili svůj postup do Prahy. 
Do našeho hlavního města na fi nále 
MIA FESTIVALU se moc těšíme. Jsme 
si vědomi toho, že naši soupeři budou 
nejlepší z  nejlepších. Když nic jiného 
aspoň získáme další cenné zkušenosti 
z velkých závodů, a to stojí za to! Držte 
nám palce!!!
Závěrem bychom chtěli moc poděko-
vat obecnímu úřadu za podporu, díky 
které máme současné kostýmy  a naší 
vedoucí Šárce, která má ještě stále s námi 
dost trpělivosti!!! Děkujeme také všem 
pořadatelům, kteří nám dali možnost ve-
řejně vystoupit na kulturních akcích!

D+K+K+N+V+S+Z, foto D. Bartoň
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D+K+K+N+V+S+Z, foto D. Bartoň
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Ze života ZO Svazu postižených civilizačními Ze života ZO Svazu postižených civilizačními 
chorobami ČR v Nivnicichorobami ČR v Nivnici
Ve čtvrtek 16.4.2015 se ve SD Beseda 
uskutečnila výroční schůze výše uvedené 
nivnické organizace. Tentokráte jsme si ve 
slavnostním duchu připomněli 40. výročí 
založení organizace. Význam tohoto jed-
nání byl zvýrazněn i účastí hostů, zejména 
pana Hamříka, předsedy krajského výboru 
SPCCH. 
Ustavující schůze se tenkráte (před 40 lety) 
konala v Uh. Brodě za účasti zástupců obcí 
Nivnice, Korytná, Bánov, Suchá Loz, Hor. 
Němčí a Uh. Brod. V roce 1983 se naše or-
ganizace osamostatnila. V tomto roce měla 
30 členů. Postupně se rozrůstala a v letoš-
ním roce je nás již 90.
Za takřka 100% účasti členů si přítomní 
vyslechli zprávu o činnosti za rok 2014, re-
vizní zprávu o hospodaření i perspektivu 
činnosti a nabídku akcí pro letošní rok. 
Pohlédneme-li na spokojenost většiny 
členů, tedy poohlédneme-li se za rokem 
2014, hodnotíme činnost organizace klad-
ně.  Ano, loňský rok byl pro nás úspěšný. 
Proběhla například prima akce v Uh. Brodě 
za účasti 20 členů – bowling. Dále kladně 
hodnocené jednodenní zájezdy  do lázní 
Malé Bielice na Slovensku. Bylo jich v prů-
běhu roku šest, pozitivní ohlas měl i zájezd 
na Floru Kroměříž v květnu, letní posezení 
v  areálu Mysliveckého sdružení Šaranov 
bylo rovněž pohodové. Deset našich členů 
úspěšně absolvovalo v srpnu základní ško-
lení v ovládání PC, v  říjnu byla přednáška 
p. Semelové na téma „Stres a jeho důsled-
ky“, v listopadu turnaj v kuželkách v hlucké 
sportovní hale, v prosinci Mikulášský ve-
čírek a třídenní zájezd do Prahy, poslední 
akce byl zájezd do Rakouska, konkrétně do 

Vídně na adventní trhy a prohlídku města. 
V průběhu roku probíhala zdravotní cviče-
ní, masáže, procházky po kraji Komenské-
ho…. 
Nezapomíná se ani na jubilanty. Na pořadu 
jednání každé schůze je v rámci programu  
pamatováno i na ně. Nezapomínáme ani 
na naše nemocné členy, kteří  jsou během 
nemoci navštěvováni.  Důstojně se také 
loučíme se členy, kteří nás navždy opusti-
li. Veškerá naše činnost  se neobejde bez 
fi nančních prostředků. Jejich získání je 
především náplní práce vedení organiza-
ce. Část aktivit si hradí členové sami, ma-
lou částkou přispívá obecní úřad. O to více 
si ceníme pomoci a příspěvků sponzorů. 
Náš dík patří Linei Nivnice, a.s., Myslivec-
kému sdružení Šaranov a Nadaci Synot – 

Ing. Valenta UH. Dále děkujeme Dr. Takáčo-
vé, která poskytuje našim členům masáže 
se slevou.
Na výroční schůzi jsme projednali rovněž 
naši další činnost. Prioritou pro letošní 
rok i další období je získávání fi nancí pro 
činnost organizace. Z počátku roku již 
úspěšně proběhl rekondiční pobyt ve Sta-
rém Městě v hotelu Synot. Připravujeme 
zájezdy do slovenských lázní Malé Bielice – 
rekondiční pobyt,  týdenní pobyt do Jese-
níku v září. Atraktivní je také připravovaný 
zájezd do Německa s návštěvou Hitlerova 
Orlího hnízda v říjnu letošního roku.  Poda-
řilo se zajistit na květen jednodenní zájezd 
do Mikulova. Během roku budou probíhat 
různé žánrové přednášky, pobyty v  příro-
dě, zdravotní cvičení, masáže, samozřejmě 
bowling, kulturní zájezdy, rekondiční po-
byty, tradiční Mikulášské posezení, které je 
vždy prima pohodovou akcí. 
Jak zdůraznil předseda organizace p. Sych-
ra, za poslední léta  se naše činnost výrazně 
zkvalitnila. Je to vidět na jednotlivých ak-
cích i účasti členů. Potlesk přítomných dal 
předsedovi za pravdu. 
Jako všude v dnešní době, v každé činnosti 
jsou i problémy či nespokojení lidé. Takový 
je život. Poděkování patří  výboru základní 
organizace, který se snaží nabídnout všem 
členům maximální využití akcí. Výbor orga-
nizace pracuje bez nároku na fi nanční od-
měnu, tedy zdarma ve svém volném čase. 
Někteří naši členové na tuto skutečnost 
občas zapomínají!! Je to časově náročná 
práce, zodpovědná činnost, nemalé úkoly. 
Popřejme proto vedení, ať se mu i nadále 
práce daří. 

Text a foto K. Šik
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Košt slivovice  18. 4. 2015Košt slivovice  18. 4. 2015
Třicetičlenná degustační komise se letos sešla  v  sobotu 11. 4.  
a hodnotila 132 vzorků slivovice a 31 vzorků ovocných pálenek. 
Hodnotilo se opět dvoukolově a do fi nále bylo vybráno 15 nej-
výše ohodnocených vzorků, z nichž bylo oceněno 11 nejlepších 
slivovic a z ovocných pálenek vyhrála na celé čáře meruňkovice, 
která obsadila všechna tři místa. Pořadatelé s  čistým svědomím 
prohlašují, že soutěž proběhla naprosto regulérně, ovšem každý 
má jiné chutě a „tá moja“ je vždycky „tá najlepší“… 
A stejně jako v předchozích letech se týden po degustaci promě-
nila nivnická Beseda v trnkový ráj, kde se slavnostně vyhlašovali 
vítězové letošního koštu. Návštěvníci mohli koštovat tento vyso-
ce zdravý mok nejen  ze stylového stromu v předsálí Besedy, ale 
hlavně v nalévárně, kde veškeré vzorky byly vystaveny a k tomuto 
účelu určeny. Během celého slavnostního večera vyhrával Jane 
Band , DJ Trnka a nechybělo ani zpestření v podobě vystoupení 
roztleskávaček Glitters. Bohatá tombola a výborný guláš jsou už 
na této akci samozřejmostí .
A kdo že to letos vlastně vyhrál?

…když  ťa ráno všecko bolí, z postele sa nachce stat, daj si hlta slivovice, možeš hned aj tancovat….

Slivovice
Šampión letošního koštu – Dušan Milička , Šumice
1. místo - Tomáš Štěpaník, Nivnice
2. místo - Antonín Boček, Vlachova Lhota
3. místo - Štěpán Stojaspal, Nivnice
4. místo - Jaroslav Jurák, Svárov
5. místo - Karel Zálešák, Nivnice
6. místo - František Kapsa, Kroměříž
7. místo - Radek Klusák, Nivnice
8. místo - Marie Štergenichová, Ostrožská Lhota
9. místo - Josef Májek, Nivnice
10. místo - Antonín Stojaspal, Radošovce

Ovocné pálenky
1. místo - Petr Konrád, Nivnice
2. místo - Petr Kroča, Nivnice
3. místo  -  Štěpán Raška, Nivnice
Gratulujeme!!!

Závěrem ještě musíme poděkovat všem degustá-
torům, soutěžícím a sponzorům, kteří nám pomá-
hali a podpořili letošní Košt slivovice.

Nivnická kulturní, foto K. Hladiš

A kdo že to letos vlastně vyhrál? Gratulujeme!!!

e

hota

degustá-
mááá-
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Počasí u nás v únoru 2015

Počasí u nás v březnu 2015

Náš slavný jazykovědec a vedoucí osob-
nost českého obrození Josef Jungmann, 
odvozoval vzniklý název pro druhý měsíc 
roku od toho, že „toho měsíce led se noří, 
puká, láme.“ Český název únor je originál-
ní, v žádné jiné řeči jej nenalezneme. Únor 

ledy jiskří, sněhy pleští, vodu pouští. To 
je přesný popis únorového počasí u nás. 
Začali jsme mrazíky a zimou. Průměrná 
teplota prvé dekády byla mínus2,6°C a na 
zahradách a polích ležela souvislá sněhová 
pokrývka. Druhá dekáda už měla průměr-
nou teplotu 1,9°C a od úterka 13.2. už le-
žela nesouvislá vrstva sněhu, která se v ne-
děli 22.2. při odpolední teplotě 15°C úplně 
ztratila. Dopomohlo ji k tomu i dešťové po-
časí koncem měsíce, kdy spadlo 20,5 mm 
deště. Přitom ve druhé dekádě nespadla 
ani vločka, ani kapka.
Ke svátku apoštola sv. Matěje se váže vel-
mi početná skupina pranostik matějského 
oteplení: 
Matěje – k vesnu naděje. 

Sv. Máci, zimu ztrácí. 

Po sv. Matěji, zima hřeje. 

Dělám si poznámky o počasí a z radia sly-
ším, že letošní Velikonoce budou chlad-
nější než loňské Vánoce. Proto hned po 
skončení svátečních dnů přepočítávám 
jejich průměrné teploty a docházím 
k výsledkům: průměrná teplota loňských 
Vánoc 9°C a průměrná teplota letošních 
Velikonoc 7,4°C. Jsou tedy Velikonoce 
skutečně chladnější. A nepříznivé, stu-
dené počasí u nás v březnu zdaleka ne-
končí: V březnu sedlák stromy ořezává, 

ale kabát ještě nesundává. Pokyne-li 

Řehoř hlavou (12.3.) máme tu zimu bí-

lou. O svatém Řehoři, mrazy přituhnou 

a vše moří. Letos tedy hlavou nepokynul, 
dokonce ani žádný mrazík nebyl,  když 

A Ld M Lt T Tn

35,7 1,2 12 11 12 10 14

A Ld M Lt T Tn

36,2 8,3 11 6 13

Na sv. Matěje skřivánek vesele zapěje, 

přijde jaro přijde. 

Na sv. Matěje, pije skřivan z koleje. 

Prší-li na sv. Matěje, bude se brzy sít. 
U nás skutečně napršelo 11,6 mm, což je 
na zimní měsíc opravdu moc!
Pro oživení paměti: sv. Matěj – apoštol, 
byl učedníkem Ježíše a po Jidášově zradě 
byl losem vybrán mezi dvanáct apošto-
lů. Působil jako misionář v Etiopii. Víte, že 
jsme i my Nivničané měli tam nedávno 
též dva misionáře? Sv. Matěj se stal mimo 
jiné patronem matějských bratrstev a za-
čátku školního roku. Kolem jeho svátku, 
který původně připadal na 
24. únor vznikla řada tradic, 
z  nichž k  nejznámějším patří 
Matějská pouť. Jeho svátek byl 
zároveň i předzvěstí blížícího se 
jara, ale dnes je v kalendáři pře-
ložen na 14. květen.

Údaje o počasí vyčtete z tabulky, 
dle pramenů zpracoval FB, 

foto K. Šik

nejvyšší teplota toho dne byla jen 5°C.
Na svatého Jáchyma (20.3.) u nás zima 

končívá. Byl skutečně pěkný, bezmračný 
den a navíc jsme měli možnost pozoro-
vat částečné zatmění slunce, téměř bez 
omezení. 

Legenda počasí
 srážky v mm

  průměrná teplota ve stupních celsia 
(Počítáme ji ze tří čtení teploměru 
v 7:00, 14:00 a 21:00h. Večerní po-
zorování se bere do součtu dvakrát 
a výsledek se dělí čtyřmi). Průměrná 
měsíční  teplota se počítá s průměr-
ných teplot jednotlivých dnů. Prů-
měrná roční teplota se počítá z prů-
měrných teplot jednotlivých měsíců.

 jasný den (max. 20% oblohy kryté)
 zamračený den (zataženo 80-100%)

 souvislá sněhová pokrývka
 nesouvislá sněhová pokrývka
 bouřka

A arktický den (během 24 hodin tep-
lota stále nižší než -10°C)

Ld  ledový den (celý den pod 0°C)
M mrazový den (část dne pod 0°C)
Lt letní den (část dne 25 °C a více)
T tropický den (část dne 30°C a více)
Tn tropická noc

Na den Zvěstování Panny Marie (25.3.) 
vesna zimu přemohla. U nás tato pra-
nostika platila úplně. Byl nádherný jarní 
den a odpolední teploty dosáhla 19°C. 
Naši dědáčci pamatovali i na jarní setí. 
Dobře věděli, že zemědělské plodiny 
musí do země, kdy v půdě nacházejí ješ-
tě dostatek tzv. zimní vláhy, a osychání 
pozemků umožňuje včasnou a kvalitní 
přípravu půdy. Proto nabádali: Kdo na 

jaře otálí, o žních zapláče. Pozdě do 

země, málo na sýpku. 
Údaje o počasí vyčtete z tabulky, dle pra-

menů zpracoval FB, foto M. Zálešáková

Zatmění Slunce 20.3.2015 
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Počasí u nás v dubnu 2015

Aprílové počasí, má daleko do krásy.  

I když slunko hřeje v dubnu potichouč-

ku, nezapomeň na pole jít v kožoušku. 
Sněhu ani deště jsme v dubnu moc neuži-
li. Proto jsme mohli uskutečnit jarní práce 

A Ld M Lt T Tn

25,9 9,3 12 3 7 3

na zahrádkách. Zvláště poslední dekáda 
měsíce přímo vybízela k přípravě půdy pro 
jarní sázení a setí. Už 26. dubna když jsme 
u nás slavili 70. výročí osvobození, jsme 
měli první letní den s teplotou 26,5 °C. 

Jestli v dubnu hřímání uslyšíme, s úro-

dou ten rok se potěšíme.  Občas po celé 
republice hřímalo, ale u nás nic. Snad to 
s tou úrodou nebude tak zlé.
Jméno Jiří zní řecky Georgios což zname-
ná rolník. Proto byl sv. Jiří uctíván jako 
ochránce rolníků, pastýřů, venkovské-
ho obyvatelstva a venkovských rodin. 
K  jeho svátku 24.4. se váže mnoho pra-
nostik. Svatý Jíří, uživí krávy čtyři. (roste 
tráva) Svatý Jiří k létu míří. Obě pranos-
tiky v našem kraji plně platily.

Údaje o počasí vyčtete z tabulky, dle pra-
menů zpracoval FB

Firma Imtradex se sídlem v Nivnici – U Dvora 209, 

příjme do pracovního poměru svářeče, zámečníky 

a pomocné pracovníky do kovovýroby. 

Nástup možný ihned. Firma Imtradex nabízí práci formou brigádnické výpomoci 

i hlavní pracovní poměr. Zájemci se mohou hlásit 

na personálním oddělení společnosti denně 

v době od 07.00 do 15.00 hodin, případně telefonicky na čísle 603181652.
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Pochovávání base 14. 2. 2015
Pochovávání base 14. 2. 2015

Fašank 14.2.2015
Fašank 14.2.2015

Den otevřených dveří - paličkování 12.3.201555

Jarní výstava 22. 3. 2015Jarní výstava 22. 3. 2015

Položení kytice k pomníku J.A.K. 27. 3. 2015

Položení kytice k pomníku J.A.K. 27. 3. 2015
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Gulášování 25.4.2015

Gulášování - Přišli, uvařili a zvítězili!! 25.4.2015

Gulášování - Přišli, uvařili a zvítězili!! 25.4.2015

Klepáči 3. 4. 2015
Klepáči 3. 4. 2015

Velikonoce - opět nám zasněžilo

Vítání občánků 18. 4. 2015
Vítání občánků 18. 4. 2015

Opereta, muzikál stále světem letí dál! Opereta, muzikál stále světem letí dál! 
26.4.201526.4.2015

Výstava k 70.výročí osvobození obce 26. - 29. 4. 2015Výstava k 70.výročí osvobození obce 26. - 29. 4. 2015

Postel pro anděla 12. 4. 2015Postel pro anděla 12. 4. 2015

foto  J. M
iškar, P. Kaisler, K. Hladiš, J. Zpěváková, T. Kachník, K. Šik
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Jsou tu nové znalosti do mozaiky minulosti naší obce, 
o nichž neměli tušení ani dřívější skvělí pisatelé, ať už dě-
kan BĚHAL/ mnohé podal v  poválečné Vinici Páně, vlasti-
vědní badatelé - PRAGER, ing. HROMČÍK, kronikář BALATÝ, 
či zpracovatel farní historie STOJASPAL st., možná i další. 
Zmíněná fakta jsou přece jen staršího data zpracování, tak-
že je překvapující, že nebyla využita ani historiky - profesio-
nály, při jinak přehledných pracích o Nivnici, vydaných jako 
publikace v r. 1992, či nedávno v r. 2011. Už jen dodejme, 
že cosi z širšího panoramatu náboženských dějin, přiblížil 
Dr. ZEMEK z muzea Komenského, dotýkající se nejen města 
Uherského Brodu, ale i jeho okolí; to právě v oněch stale-
tích, o něž nám hlavně jde v tomto pojednání. Kdo byl tím 
objevitelem, který se věnoval i církevním dějinám v minu-
losti našeho kraje? Byl to P. Jan Huňka, více než deset let 
farář v sousedním Horním Němčí. Neobyčejně zajímavě 
zpracoval historii sobě svěřené farnosti, což mělo časový 
záběr i zpětný, když zmíněná obec spadala pod duchovní 
správu v Nivnici, až do časů Marie Terezie. O zpracovateli 
dodejme, že to byl kněz rázovitý až do svého stáří, a pisa-
tel těchto řádků jej občas navštěvoval a dovídal se hodně 
zajímavého, to bylo v 2. polovině osmdesátých let minulé-
ho století. Moudrý kmet se však nejraději v diskuzi zabýval 
politickými dějinami, neboť je osobně prožil. V poválečné 
době byl silně angažován v Čsl. Orlu na Uherskobrodsku, 
jakožto jeho osvětový vzdělavatel. V r. 1948 vedl i jako kněz 
tvrdé polemiky s nastoupeným režimem, což mu nakonec 
vyneslo několikaleté vězení, o čemž podrobně píše v  Kro-
nice, vlastně v dějinách Horního Němčí. Své stěžejní práci 
věnoval několik let: byla to přibližně léta 1957 - 68. Teprve 
v roce Pražského jara mu bylo částečně umožněno se vrátit 
do duchovní správy, když se z rodného Jalubí odstěhoval 
do Uherského Hradiště, kde se stal známým a pilným zpo-
vědníkem ve františkánském kostele. Kněz dobrých kvalit 
- P. Huňka, zemřel brzy po politickém převratu ve státě, ve 
svých devadesáti letech. My se však přeneseme k tomu, 
abychom přiblížili některá zásadní fakta týkající se v  jeho 
Kronice i naší obce. Co víme? - Nivnice je poprvé písemně 
zmíněna r. 1261. Původně patřila cisterciáckému klášte-
ru ve Vizovicích. I když první zmínka o kostele sv. Michala 
Archanděla je až z r. 1403, lze předpokládat, že mohl exis-
tovat i s farou, případně školou už na počátku 14. stol., ne-
boť to byl přední zájem církevních majitelů. Jediné jméno 
tohoto dávného období, totiž duchovního správce, je farář 
Řehoř - uváděn r. 1490. Ale nejspíš to byl farář utrakvistický/
husitský, protože i noví páni, kteří se zmocnili panství po 
vypálení vizovického kláštera, ať už Kunštátové, Cimburko-
vé a další, se hlásili k víře podobojí. Nová fakta, jak je zjistil 
v různých archivních zápisech, většinou latinsky psaných, 
nejen v Uherském Hradišti, ale i v Olomouci, právě P. Huň-
ka, nám říkají, že ve 2. polovině 16.stol. byli v Nivnici fará-
ři novoutrakvističtí /původně vzešlí z husitství, přešli pak 
k luterství a většinou pocházeli z  Moravy; nebylo nic div-
ného, že přicházeli i z Čech, třeba z různých příčin vyhnání. 
Dovídáme se jména tří kněží spravujících faru u Sv. Michala 

v Nivnici. Zaznamenáni byli: Mikuláš Jura - zmínka r. 1582, 
Daniel Dvorský- 1584 / dříve působící v městečku Bánově, 
Řehoř Phill- Miloš  /1587.   Nezapomeňme, že tenkrát byla 
v Nivnici již sebevědomá menšina Jednoty Bratrské, která 
zde měla SBOR, tak jako i v Uherském Brodě, ve Slavkově, 
Dolním Němčí a v Záhorovicích. Luteráni díky podpoře ně-
meckých měšťanů Uherského Brodu, zapustili zase kořeny 
v sousední Korytné, kde jim dokonce jeden z Kouniců po-
stavil i kostel. V časech 30-tileté války došlo k velikému pře-
stěhování obyvatel z dědiny do dědiny. Bylo pochopitelné, 
že přednost dávali lidé obcím, kde byla lepší zemědělska 
půda, např. Nivnici a Hluku. R. 1622 bylo ostrožské panství 
zkonfiskováno a r. 1625 císař Ferdinand II. jej prodal kníže-
ti Guandakarovi z Lichtenštejna, s podmínkou, že všechny 
farnosti panství budou obsazeny katolickými kněžími! Leč 
právě nedostatek kněží byl problémem rekatolizace. Velmi 
v tom byly však nápomocny kláštery - dominikáni z Uher-
ského Brodu, františkáni a jezuité z Uherského Hradiště. Na 
ostrožském panství byl ustanoven prvním katolickým fa-
rářem P. Jan Kalivoda, původně kaplan v Uh. Hradišti, což 
se stalo v r. 1624 pro Kunovice. V sídle panství v Uh. Ost-
rohu jmenoval kníže  Guandakar z  Lichtenštejna za faráře 
P.Jana Mathesia - Poláka, dříve faráře v Moravských Budě-
jovicích, který byl ustanoven 27.dubna 1627. Byl to kněz 
obětavý, který postupně navštívil všechny farnosti panství. 
Bylo tomu tak i v případě Nivnice, když na svátek Tří králů 
6.ledna 1631, byli do zdejšího kostela sv. Michala obesláni 
nejen místní poddaní, ale i z Hor. Němčí, Slavkova, Strání, 
Dol. Němčí /ne však z Korytné, patřící k panství Kouniců/. 
Ve zprávách ostrožského panství je zapsáno, že zvláště 
v některých horských obcích, stále působili nekatoličtí kně-
ží, tajně přicházející z Uher, tito prý štvali lidi proti katolí-
kům. Ale zdá se, že počátky rekatolizace v našich krajích 
byly celkem klidné. Činnost kněží byla namáhavá a P. Ma-
thesius vydržel do r. 1634, aby byl vystřídán P. Janem Schwi-
derigem. Ten pokračoval do r.1640, než došlo k  řádnému 
obsazení fary v Hluku a Nivnici. Rekatolizace však pokra-
čovala, když 29.února 1640 byl na přání Lichtenštejnů pre-
zentován a generálním vikářem olomouckým P.Kašparem 
Hanesem Roumsteinem uveden do úřadu P.Jakub Celler, jenž 
musel složit za fary v Hluku a v Nivnici tři zlaté, obnos tehdy 
nemalý. Obě fary patřily do děkanství hradišťského, které 
bylo dočasně spojeno se staroslavným děkanstvím brod-
ským: takže to bylo největší děkanství na Moravě. Farář 
Celler spravoval 9 obcí: Hluk, Dol.Němčí, Boršice, Blatničku, 
Nivnici už i s Korytnou, Hor. Němčí,Slavkov, Strání. Farnost 
byla vpravdě rozsáhlá - např. z Hluku do Nivnice byla 1 míle, 
což byly 2 hodiny cesty. Je však pravdou, že v těch časech 
30-tileté války byla většina vesnic méně osídlena : Hluk měl 
450 obyv., Dol.Němčí - 125 , Nivnice i s Korytnou- 530 , Hor.
Němčí se Slavkovem - 280 , Strání- 150, Boršice - ?, Blatnič-
ka- 75 obyv. Celý farní obvod měl asi 1700 obyvatel. Je ne-
správné říkat, že Nivnice byla přifařena k Hluku, neboť obě 
fary byly rovnoprávné. / Dokončení příště. 

---Dle námětu St. L.
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Ekologické okénEkologické okénkoko Spalování odpadů v domácnostech Spalování odpadů v domácnostech 
a jejich vliv na životní prostředía jejich vliv na životní prostředí

Romantiku zasněžených vesniček, kde se 
z komínů chalup linou bílé proužky kouře,
nalezneme už leda tak na obrázcích Jo-
sefa Lady. Realita je zcela jiná – čtvrtě 
s rodinnými domky se většinu zimy utápí 
v šedé mlze a při pohledu na barvu kouře 
vycházejícího z komína nejednoho člově-
ka napadne, čím že asi majitel zatápí.   

Kvůli rostoucím cenám plynu a elektřiny 
se opět někteří lidé začínají vracet k  tra-
dičním domácím palivům, zejména uhlí 
a dřevu. Někteří se však uchylují i k  spo-
lu spalování domácího odpadu, zejména 
plastu, lakovaného,či jinak chemicky ošet-
řeného dřeva, aniž by si uvědomovali, čím 
vším zamořují ovzduší.

Je ovšem nutné si uvědomit, že většina 
odpadu, který se v domácnosti najde, 
obsahuje celou radu chemických přísad, 
které se při spalování uvolňují ve formě 
plynu. Z pohledu laika vše, odpady nevy-
jímaje, shoří na hromádku popela. Mnozí 
lidé také namítají, že když se může spalo-
vat odpad ve spalovnách, proč by jej ne-
mohli spalovat oni doma. Mezi spalovnou 
a domácími kamny je ovšem razantní roz-
díl - především v teplotě. Domácí kamna 
nikdy nejsou schopna vyvinout tak vyso-
ké teploty, aby docházelo k  téměř doko-
nalému spalování, nejsou vybavena ani 
složitými fi ltry na zachycení škodlivin. Co 
si tedy v kamnech spálíte, to si vaše rodina 
i sousedé  pěkně nadýchají. Mezi vznikají-
cí škodliviny patří dioxiny,polyaromatické 
uhlovodíky (PAU), formaldehyd, benzen, 
kyselina chlorovodíková a další. Mnoho 
z těchto látek má karcinogenní (rakovino-
tvorné) účinky.

Podle současného zákona je jakékoli 
spalování odpadů v domácnostech za-
kázáno! 

Topná sezóna sice již končí ale, lidé by si 
měli i tak uvědomit, že spalováním odpa-
du škodí nejen sami sobě, ale také svému 
okolí a měli by se nad způsobem vytá-
pění pořádně zamyslet. Velké problémy 
způsobuje jak topení nekvalitním uhlím, 
například hnědým energetickým uhlím 
s vysokým obsahem síry nebo dokonce 
uhelnými kaly, tak nevhodné nebo zasta-
ralé typy kotlů. V zákone číslo 86/2002 Sb. 
o ochraně ovzduší v § 12 odstavci 1 jsou 
stanoveny povinnosti provozovatele ma-
lých zdrojů znečišťování ovzduší, které se 
týkají i vytápění rodinných domů.
Jako nejvhodnější způsob lokálního vytá-

pění lze jak z ekologického tak i z ekono-
mického hlediska doporučit spalování su-
chého dřeva v kotlích ke spalování dřeva 
určených. Také mokré dřevo jako palivo 
není vhodné neboť nedochází k efektiv-
nímu spalování a vzniká více dehtovitých 
látek. Co se týče spalování odpadu, lidé by 
rozhodne neměli spalovat odpad doma 
a otravovat tak ovzduší sobě i druhým. 

Měli by ho raději třídit a umožnit tak jeho 
případnou recyklaci a následné využití, 
zbytek dávat do popelnice nebo kon-
tejneru. Nádoby na tříděný odpad jsou 
v naší obci všem občanům k dispozici!
V tabulce  jsou uvedeny škodliviny, které 
produkují jednotlivé druhy odpadu při 
jejich spalování a dále jsou zde uvedeny 
i důsledky těchto škodlivin na lidské zdraví. 

Druh odpadu

Škodliviny vznikající 

při 

Spalování

Účinky na lidské 

zdraví

PLASTY

oxid uhelnatý

těžké kovy – zejména 
kadmium, zinek

Ftaláty

blokuje přenos kyslíku, 
vnitřní „udušení“

otravy
poruchy ledvin, jater

PVC

Dioxiny

Kyselina chlorovodíková

Plynný chlór, fosgen

vývojové a imunitní 
vady, jednoznačně 

rakovinotvorný účinek

závažné nemoci 
dýchacích cest

naleptání dýchacích 
cest, používány jako 

bojové plyny

TEXTILNÍ

VLÁKNA – silon, 

nylon (polyamidy)

Čpavek

Kyanovodík

dráždí sliznice, oči, 
působí nevolnost 

a bolest hlavy

již malé množství 
způsobuje škrábání 

v krku, zarudnutí 
spojivek, prudké bolesti 
hlavy až závrať, blokuje 

přenos kyslíku krví

PRYŽ

oxidy síry
polyaromatické 

uhlovodíky

dráždění dýchacích cest
otravy, rakovinotvorné 

látky

Co tedy dělat, pokud vás váš soused obšťastňuje nepříjemným kouřem z komína? 

Zkuste nejprve cestu komunikace a domluvy. Slušně, ale rázně jej upozorněte, že vás 
kouř obtěžuje a že dotyčný zřejmě porušuje zákon. Záleží samozřejmě na vzájemných 
vztazích se sousedy. Pokud jsou na bodu mrazu, nezbývá než se obrátit  na úřady. Úřa-
dem příslušným k řešení problematiky lokálních topenišť je obecní úřad. Ten má potřeb-
né kompetence v ochraně ovzduší, ale také z hlediska hospodaření s odpady. V případě, 
že skutečně dochází k obtěžování kouřem, zahájí přestupkové řízení.
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BRIDÁDA na koupališti v Nivnici 

– PLAVČÍK

Požadavky:

- platný kurz „Plavčík/Záchranář“,
- trestní bezúhonnost,
- spolehlivost,
- praxe v oboru vítána,
- reference výhodou.

Náplň práce: 

Funkce plavčíka na Nivnické riviéře (veřejné venkovní 
koupaliště v Nivnici) po dobu letní sezóny 2015.

Platové podmínky:

65 Kč/hod

BRIDÁDA na koupališti v Nivnici 

v BUFETU

Přijímáme brigádnice na sezonu roku 2015 do bufetu 
na Nivnickou rivieru. Věk nad 18 let podmínkou. Praxe 
a hygienický průkaz výhodou. Zájemci, hlaste se na po-
datelně OÚ. 

AUTO KAROSÁRNA - Náhlík Pavel

Provádí opravy havarovaných vozidel + zajištění 
lakování, svařování plastových dílů, nástřik spodků 

a dutin, renovace světlometů…

Provozovna:

Nábřežní 215
687 51 Nivnice 

Mob. 603 92 16 46
Email: PAVELNAHLIK@seznam.cz

INSTALACE – LUKAŠÍK RADEK

K Vodojemu 414, Nivnice, Tel.: 774 130 601
www.instalace-lukasik.cz, radeklukasik@seznam.cz

VODOINSTALACE - KANALIZACE 
PLYNOINSTALACE - VYTÁPĚNÍ

* kvalitní a osvědčený materiál renomovaných vý-
robců s mnohaletou zárukou

* montáže všech druhů, typů a značek zařizovacích 
předmětů

* servis a opravy na kompletní služby
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